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Илия Добрев е зам.-уп-
равител, клон Пловдив. 
Има висше икономическо 
образование. Щастливо 
женен с две деца. Харесва 
да чете приключенски 
романи като любимият 
му е „Наследникът от 
Калкута” на руския пи-
сател Роберт Щилмарк. 
Страстта му към при-
ключенията предопределя 
и по-голямата екстрем-
ност в хобитата му. За-
пален е по офроуд и ски. 
Определя себе си като 
амбициозен и динамичен 
човек, който не може да 
стои на едно място. Лю-
бимият му цитат е на 
Теодор Рузвелт – „Ако 
вярвате, че можете, вече 
сте изминали половината 
път.”

- Ако не бяхте започна-
ли работа в банка, с какво 
смятате, че щяхте да се 
занимавате днес? 

От малък харесвам дър-
воделството и винаги съм 
искал да се занимавам с 
този прекрасен традици-
онен български занаят. 
Интересът ми във финансо-
вата сфера обаче надделя 
в студентските ми години. 
Ако не бях започнал работа 
в банката, най-вероятно 
щях да се опитам да съз-
дам собствен бизнес и да 
развия желанието си да се 
занимавам с дърводелство.
 На стр. 2

Илия 
Добрев 
зам.-управител, 
клон Пловдив

Съюзът на артистите в Бълга-
рия и Fibank представиха про-
ект за подкрепа на социалната 
програма на Съюза. 

Чрез него артисти – ветерани 
от цялата страна ще получат 
социална добавка към своята 
пенсия, за да изживеят достой-
но старините си. Проектът бе 
представен от изпълнителния 
директор на Fibank – г-н Васил 
Христов и председателя на 
Съюза на артистите в България 
– г-н Христо Мутафчиев.

 На стр. 2

n  Инициативата 
е част от 
корпоративната 
социална 
отговорност  
на Fibank

В продължение на своята 
социална отговорност към 
развитието на българския 
спорт Fibank представи 
пред медиите партньор-
ството си с Българската 
федерация по художестве-
на гимнастика (БФХГ).

 На стр. 3

Fibank стана партньор на федерацията 
по художествена гимнастика

n Fibank  спорт n

Fibank подкрепя социалната програма на
Съюза на артистите 
в България

Партньорството беше предста-
вено от председателя на БФХГ 
Илиана Раева и изпълнителния 
директор на Fibank Васил Христов.
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-�Кое�е�нещото,�с�което�се�
гордеете�в�личен�и�профе-
сионален�план?�

- В личен план се гор-
дея със семейството си, 
имам чудесна съпруга и две 
прекрасни деца. В профе-
сионален план се гордея 
с постигнатото от мен до 
момента като израстване 
и развитие, с добрите вза-
имоотношения, които съм 
изградил през годините, с 
достойното и чисто име, с 
което ме познават колеги, 
хора и клиенти. 

-�Вашият�професионален�
път�минава�през�Банка�ДСК,�
кое�Ви�накара�да�предпоче-
тете�Fibank�за�своята�бъде-
ща�реализация?

- Работата ми при пре-
дишния работодател беше 
фокусирана почти изцяло 
с развитие на взаимоот-
ношения с по-големи и в 
голяма степен специфични 
клиенти. Fibank  ме привлече 
с възможностите за работа с 
различен профил клиенти – 
както малки , така и големи 
фирми, както и с редица 
други предизвикателства и 
отговорности, които ми да-
ват възможности за по-пъл-
ноценно развитие. Визията и 
развитието на ПИБ, както и 
управлението на банката от-
говарят изцяло на моя личен 
стил – гъвкавост, творчески 
и личен подход към клиен-
тите, иновативност. ПИБ 
създават стандарта на бан-
ковото обслужване в Бълга-
рия. Харесва ми активната 
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ето на местните банки. Това 
са неща, които са от голяма 
важност според мен, защото 
дават спокойствие на служи-
телите и по този начин те мо-
гат изцяло да се фокусират 
в работата си и постигането 
на по-високи цели. Харесва 
ми мениджмънта на банката 
и екипите, с които работя и 
взаимодействам. Колегите 
много бързо ме приеха и 
вече имам своето място 
в голямото семейство на 
Fibank.

-�Как�прекарвате�свобод-
ното�си�време?

- Вечер, след тежък рабо-
тен ден, обичам да се разто-
варвам с хубава книга. Вкъ-
щи телевизорът много често 
просто служи за украса в 
хола. Обожавам художестве-
на литература и по-конкрет-
но приключенските романи. 
Свободното си време най-
често прекарвам със семей-
ството си сред природата. 
Лятото почти всяка седмица 
играем федербал с децата в 
парка. Може би най-много от 
всичко обичам да пътувам и 
опознавам нови места заед-
но със семейството си.

l  Обича да пътува и опознава нови 
места заедно със семейството си

l  Вечер обича да се разтоварва с 
хубава книга

комуникация на банката с 
клиентите и партньорите й. 
Банката ми вдъхва доверие 
и превдидимост.  Харесва 
ми, че за банката са важни 
качеството на обслужване, 

вниманието и лоялността 
към клиентите. Не на по-
следно място банката е бъл-
гарска, а това си има много 
предимства. Всяка нормална 
държава подкрепя развити-
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ОТ СТР. 1

„Fibank подкрепя социал-
ната програма на Съюза на 
артистите в България. През 
месец май отпразнувахме 
празника на българската 
духовност с кампания, в 
която взеха участие из-
вестни български актьори. 
Припомнихме на българ-
ския зрител безценни про-
изведения на Ботев, Вазов, 
Яворов. 

С настоящата инициа-
тива изразяваме своята 
подкрепа към заслужилите 
български артисти - вете-
рани, като реализираме 
проект, който ще осигури 
достойни старини на дока-
зали се български творци”, 
подчерта Васил Христов.

Инициативата е част от 
корпоративната социална 

отговорност на Fibank, с 
която банката продължа-
ва своята дългогодишна 
политика да подкрепя бъл-
гарската култура, образо-
вание и изкуство.

ОТ СТР. 1

Партньорството беше 
представено от председа-
теля на БФХГ Илиана Раева 
и изпълнителния директор 
на Fibank Васил Христов. 
От името на гимнастичките 
Илиана Раева благодари 
на треньорите по худо-
жествена гимнастика и на 
50-те клуба в страната за 
подкрепата на един от най-
българските спортове. 

“Това е огромна помощ 
за нас. Имаме голяма нуж-
да от това и се радвам, че 
я получихме в лицето точно 
на най-българската банка. 
„Златните” момичета, го-
лемите шампиони трябва 
да бъдат представители и 
на всичко българско. Ни-
кога нищо не е сигурно в 
Министерството на спорта 
и доколко ще можем да 
разчитаме на държавните 

пари”, каза Илиана Раева 
и подчерта силната конку-
ренция и огромната еволю-
ция в този спорт. 

“Логично е, ние, като най-
голямата българска банка, 
да подкрепим художестве-
ната гимнастика. Щастлив 
съм, че най-българският 
спорт постигна успех тази 
година. Този спорт е на 74 
години и половината от 
тях България е абсолютен 
шампион и има хегемония”, 
каза Васил Христов. 

Той изрази надежда, 
че със съвместното парт-
ньорство ще започне нов 
цикъл на доминиране на 
българския ансамбъл в 
световните изяви. Христов 
пожела на федерацията 
България да спечели дома-
кинството на световно или 
европейско първенство по 
художествена гимнастика 
през 2018 година.

Fibank подкрепя социалната програма на

Съюза на артистите  
в България

Fibank стана партньор на федерацията 
по художествена гимнастика

n  Инициативата  
е част от  
корпоративната 
социална отго-
ворност  
на Fibank
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10 години 
клон Шумен

Вече десет години кло-
нът на Fibank в град Шу-
мен работи с усърдие, 
упоритост и отдаденост 
за нашите клиенти и 
партньори. За измина-
лите 10 години клонът 
на банката в града успя 
бързо да се превърне в 
надежден партньор за 
бизнеса и жителите на 
град Шумен и областта. 

„Благодаря сърдеч-
но и на всеотдайния ни 
екип, който всеки ден 
демонстрира изключи-
телен професионализъм 
и желание за постигане 
на нови цели.” обърна 
се към своите колеги уп-
равителят на клона – г-н 
Пламен Стайков.

На 16-ти октомври 
Fibank отбеляза с кок-
тейл 10 години от от-
криването на своя клон 
в град Свиленград. „Като 
най-голямата българска 
банка в страната, ясно 
съзнаваме и нашата от-
говорност пред обще-
ството. Преди 2 години 
целият екип на Първа 
инвестиционна банка 
застана рамо до рамо с 
жителите на Свиленград, 
за да можем заедно да 
се преборим с несгоди-
те на съдбата. За мен и 
моите колеги е гордост и 
привилегия да работим 
за такава институция, 
защото тук личната ис-
тория на всеки наш кли-
ент, партньор и приятел 
има значение. Защото 
ние вярваме, че заедно 
можем да преодолеем 
всичко.”, сподели г-н 
Стефан Ламбов, упра-
вител на клона.

Fibank празнува годишнини на клоновете си в 
Шумен, Свиленград, Смолян и Казанлък

n  Събитията бяха отпразнувани 
с коктейл в присъствието 
на клиенти, партньори и 
приятели на банката 

10 години  
клон Свиленград
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На 21-ви октомври 
клонът на Fibank в град 
Смолян отпразнува своя 
10-ти рожден ден. 

На събитието присъст-
ваха дългогодишни кли-
енти, бизнес партньори 
и приятели на банката 
от града и региона. 

В обръщението си към 
гостите на събитието и 
към целия екип на бан-
ката в град Смолян – 
г-н Георги Хаджимитев 
благодари на всички, 
клиенти и партньори, 
както и на представи-
телите на бизнеса от 
региона, за успешното 
сътрудничество през 
годините.

На 23-ти октомври 
клонът на Fibank в град 
Казанлък отпразнува 
6-тата си годишнина. 

„Уважаеми клиенти 
партньори, благодарим 
Ви за лоялността и до-
верието, което ни гла-
сувате. За мен и моите 
колеги е чест да бъдем 
част от екипа на Първа 
инвестиционна банка 
и да работим за Вас и 
Вашия успех.” обърна 
се към всичко гости г-н 
Петър Кръстев, управи-
тел на клона.

Fibank празнува годишнини на клоновете си в 
Шумен, Свиленград, Смолян и Казанлък

n  Събитията бяха отпразнувани 
с коктейл в присъствието 
на клиенти, партньори и 
приятели на банката 

10 години 
клон Смолян

6 години  
клон Казанлък
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За първи път чух за ETF-
ите, когато бях студент, 
някъде в началото на хи-
лядолетието. Мисля, че 
точно тогава започваха 
да набират популярност. 
Тогава разбрах, че това са 
публични фондове, които 
инвестират в конкретна 
инвестиционна стратегия 
и чиито дялове се търгуват 
на фондова борса, както се 
търгуват акции на компания. 
Оттам идва и наименовани-
ето им – exchange-traded 
funds (ETF) - на български: 
борсово-търгувани фон-
дове.

Всъщност борсово-тър-
гуваните фондове са ко-
лективни инвестиционни 
схеми, при които фондът 
набира средства от мно-
жество клиенти, които в 
последствие инвестира. 
Клиентите могат да купуват 
и продават дяловете си от 
регулирана борса по всяко 
време, което ги прави лик-
видни и лесно достъпни за 
непрофесионални, индиви-
дуални инвеститори.  

Самите фондове често 
привличат инвеститори 
като предлагат конкретни 
инвестиционни стратегии, 
които иначе биха били труд-
но постижими за индивиду-
ални инвеститори. Напри-
мер много от популярните 
ETF-и са фокусирани да 
инвестират в акциите на 
дадени пазарни индекси, 
като индексите Euro Stoxx 
50, S&P 500 или  Dow Jones 

Industrial 30. 
Следователно, ако искате 

да инвестирате в индекса 
Dow Jones Industrial 30, 
просто можете да купите 
дялове от ETF, чиято стра-
тегия е да имитира индекса, 
като инвестира във всички 
трийсет компании, които го 
съставляват. Хубавото е, 
че купувайки борсово-тър-
гувания фонд получавате 
експозиция към акциите на 
всички тридесет компании, 
които са част от индекса, 
а това означава, че полу-
чавате и диверсификация, 
въпреки че инвестирате в 
един единствен инструмент.  
Точно в това е чарът на 
ETF-ите.

Но от друга страна, бор-
сово-търгуваните фондове 
могат да Ви дадат възмож-
ност и да инвестирате в 
труднодостъпни активи и 
стратегии, при които не се 
постига диверсификация. 
Например, в различни суро-
вини: ценни метали, енер-
гийни стоки (като природен 
газ или суров петрол), хра-

ни и т.н. 
Упражнението е същото. 

Искате да инвестирате в 
злато или в петрол, без 
разбира се да притежава-
те физически суровина-
та - намирате съответния 
ETF, чиято стратегия е да 
инвестира в злато или в 
петрол и съответно цената 
на ETF-а да имитира цената 
на съответната суровина и 
го купувате. Това е! 

През последното десе-
тилетие бизнесът с ETF-и 
процъфтя. Само в САЩ през 
2014 има вече над 1500 ре-
гистрирани такива фонда, 
които управляват активи 
за над 1.7 трилиона долара. 
Това ясно показва, че на 
пазара са се появили огро-
мен брой борсово-търгува-
ни фондове, с безкрайно 
разнообразие от различни 
инвестиционни стратегии. 

Освен, че с един ETF може 
да инвестирате в цял паза-
рен индекс, даден сектор на 
икономиката или в конкрет-
на суровина, вече можете 
да използвате и ETF-и за 

да получите експозиция към 
екзотични стратегии, които 
доскоро бяха резервирани 
предимно за професио-
нални, институционални 
инвеститори. 

Да предположим, че се 
страхувате от риска даден 
пазарен индекс, примерно 
Dow Jones Industrial 30, да 
се срине, както се случи 
през периода 2008-2009 
година. Няма проблем – съ-
ществуват така наречените 
„обърнати” (inverse) ETF-и, 
чиято стратегия е именно 
да печелят от понижението 
в стойностите на индексите, 
чрез така наречените “kъси 
позиции”. Така че вие тряб-
ва само да си купите един 
„обърнат” борсово-търгу-
ван фонд върху индекса 
Dow Jones Industrial 30 
и в случай, че страхове-
те Ви се материализират, 
инвестицията Ви ще бъде 
печеливша.

За инвеститорите ETF-ите 
дават неограничена творче-
ска свобода. Всяка една ин-
вестиционна идея, виждане 
или стратегия може да бъде 
реализирана чрез правилен 
подбор от ETF-и, което е 
наистина фантастично.

Естествено, дяволът е в 
детайлите – при подбора на 
борсово-търгувани фондо-
ве и използването им тряб-
ва да се внимава къде се 
търгуват, колко са ликвидни 
и каква стратегия точно 
преследва дадения ETF. И 
тук естествено идва ролята 
на професионалистите от 
отдел „Частно банкира-
не” във Fibank, които ще 
Ви помогнат да подберете 
точно тези ETF-и, от които 
наистина имате нужда. 

n Коментарът 
на частния 

банКер n Стратегически 
инвестиции с ETF-иВЛАДИСЛАВ 

ХАДЖИДИНЕВ,
Главен 
специалист  
„Частно 
банкиране” 

e-mail: privatebanking@fibank.bg

n  Борсово-търгуваните фондове са колективни инвестиционни 
схеми, при които фондът набира средства от множество 
клиенти, които в последствие инвестира

* Представената публикация има изцяло информационен характер и не следва да се разглежда като пре-
поръка за покупко-продажба на ценни книжа или склоняване към вземане на инвестиционно решение.

Снимка:  
pixabay.com



Платежните системи игра-
ят ключова роля във всяка 
пазарна икономика, те са 
„кръвоносната система” на 
финансовите пазари в т. ч. 
и на банките. Те спомагат за 
насърчаване на икономиче-
ската ефективност и са ос-
новен канал за провеждане 
на парична политика.

Добре изградената пла-
тежна инфраструктура, 
съответствието с норма-
тивните изисквания и меж-
дународните принципи и 
по-ефективните решения 
за превод на парични сред-
ства допринасят за безпро-
блемното функциониране 
на пазарите. Такова реше-
ние е платежната система, 
която е формално спора-
зумение между определен 
брой участници, най-често 
банки. Тя е специфичен вид 
механизъм, който работи на 
базата на стандартизирани 
правила и процедури, като 
на тази основа се обработ-
ват и изпълняват операции 
свързани с превод на пари 
между участниците. Това 
става чрез техните сметки, 
които се намират в счето-
водните регистри на цен-
тралната или друга банка. 

Прехвърлянето на парич-
ни средства между тези 
сметки на банките, с цел из-
пълнение на клиентски или 
собствени платежни нареж-
дания, става чрез различни 
форми на безналично пла-
щане като напр. кредитен 
превод и директен дебит. 
Този акт на погасяване на 
задължения в областта на 
разплащанията се нарича 
сетълмент. Информацията, 
позволяваща трансакцията 
да бъде направена, се обме-

ня между страните основно 
по електронен път, което 
осигурява автоматизация 
на много части от процеса. 
Използват се комуника-
ционни мрежи за обмяна 
на финансови съобщения, 
като една от основните та-
кива е тази на дружеството 
SWIFT. Платежните системи 
притежават все по-развит 
набор от функционалности 
по отношение на управле-
ние на плащанията и лик-
видността, което благопри-
ятства оптимизирането на 
платежния процес.

Платежните системи са 
алтернатива на кореспон-
дентското банкиране, което 
е типично за международ-

ните преводи. При него две 
банки обработват сами 
плащанията помежду си 
или използват услугите на 
трета банка, при която имат 
сметки.

Основните видове пла-
тежни системи са тези за 
брутен сетълмент в реално 
време (RTGS – real-time 
gross settlement) и тези за 
нетен сетълмент с опреде-
лен момент на изпълнение 
(DNS – designated-time net 
settlement). При първите 
всяко платежно нареждане 
се обработва поотделно и 
незабавно след подаването 
му. Те са собственост и се 
оперират предимно от цен-
тралните банки. При втория 

вид се прави прихващане 
на входящите и изходящите 
платежни нареждания на 
един участник и се изчисля-
ва неговата нетна позиция, 
която е съответно или взе-
мане, или задължение. Това 
е част от т. нар. клиринг. 
Сетълмент на тази позиция 
се извършва един или пове-
че пъти на ден обикновено в 
RTGS система. Платежните 
системи се делят също така 
на такива за големи пла-
щания (LVPS – large-value 
payment system) и такива 
за плащания на малка стой-
ност (RPS – retail payment 
system), в зависимост от 
основния вид трансакции, 
които се обработват. Има 
специализирани системи 
за плащания свързани с 
платежни карти, сделки с 
ценни книжа, обмяна на 
валута. 

Fibank членува и е активен 
участник в основните пла-
тежни системи в България и 
Европа, както и има широка 
кореспондентска мрежа, 
като по този начин осигу-
рява качествени платежни 
услуги съобразени с изис-
кванията на клиентите.  

Интеграцията, глобализа-
цията и иновациите стават 
причина за значителни про-
мени в сферата на платеж-
ните и сетълмент системите 
и съответните регулации. 
Тези процеси оказват вли-
яние на технологичния ди-
зайн и функционирането 
им, като повишават тяхната 
надеждност и ефективност, 
което е от важно значение 
за предоставянето на по-
добри услуги, свързани с 
превод на пари от страна 
на банките.     

Ивайло алЕКСаНДРов -  
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на кореспондентското банкиране
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Стресът е причина за 
много от проблемите 
на хората в активна 

възраст. И погрешно свърз-
ваме стреса само с нега-
тиви. Добре е да знаем, че 
съществуват два вида стрес 
– полезен и вреден. 

Полезният е необходим, 
за да се развиваме. Той 
мобилизира организма и 
го подготвя за отговор на 
житейските предизвика-
телства. Вредният стрес 
обаче (или т. нар. дистрес) 
е дефиниран от откривателя 
си Ханс Селие. 

Дистресът представлява 
неотреагиран стрес – моби-
лизация, която не може да 
се превърне в движение и 
да доведе до конструктивен 
резултат. Респективно до-
вежда до умора, изтощение 
или до развитие на болест с 
по-дългосрочен план. 

Затова превенцията на 
здравето – физическото и 
психическото, е най-важна 
за справянето със стре-
са. Предизвикателството 
днес е как да поддържаме 
здравето си, а не как да 
преодолеем болестта или 
тревогата. Много по-труд-
но е да се борим „срещу 
нещо”, когато можем да се 
борим „за нещо”. 

КаК�да�редуцираме�
СтреСа�и�с�какво�раз-
полагаме,�за�да�водим�
здравословен�начин�на�
живот?

Себепознанието�– ва-
жно е да повишаваме сис-
темно нивото си на осъзна-
тост, защото от това зависи 
да се грижим адекватно за 

нуждите ни.

Храната�– внимател-
но, доколкото зависи от 
Вас подбирайте всичко, 
което попада в системата 
Ви. Храненето също е про-
цес, посредством който 
интегрирате нещо от външ-
ната среда във вътрешната 
Ви. Помислете как протича 
при Вас този процес – под-
бирате ли грижовно и вни-
мателно онова, което ще 
„погълнете”, давате ли си 
време да го „предъвчете” 
достатъчно, за да го смели-
те добре и пълноценно да го 
усвоите. Начинът, по който 
се храните, може да подска-
же много за начина Ви на 
живот като цяло. Това важи 
и за всичките Ви навици и 
привички. Дали ядете бързо 
и ненаситно, но после Ви 
натежава и не успявате да 
„смелите” храната? Това се 
случва също и с емоциите, 
информацията... всичко. 
Или се лишавате и ограни-
чавате прекалено? А може 
би изобщо нямате отноше-

ние към процеса на хранене 
и го правите по инерция? 
Е, тогава често и с другите 
неща е така. Отделете си 
няколко минути и помис-
лете върху това. Може да 
Ви хрумне нещо, може да 
откриете нова информация 
за себе си, може да решите 
да промените навиците си, 
стъпка по стъпка, което не-
усетно ще промени и целия 
Ви живот.

изХвърлянето/�оСво-
бождаването�– за да има 
пролет, е нужно да има есен 
и зима. Способността да 
пускаме, освобождаваме, 
изчистваме нещата е много 
важна.

приСъСтвие�в�наСтоя-
щето�– единственият шанс 
да променим и въздейства-
ме на нещо, е тук и сега. 
Можем да променим дори 
миналото чрез настоящето, 
когато го преживяваме и 
осмисляме отново. Прин-
цип на психотерапията – 
ако разместя едно нещо, 

всичко останало също се 
размества.

баланСов�модел�за 
разпределение на психич-
ната енергия. Психичната 
ни енергия се разпределя 
в 4 сфери – тяло, дейност, 
контакти и фантазия. Добре 
е да се стремим да отделяме 
енергия и на 4-те сфери, 
като си даваме ясна сметка, 
че балансът е динамична 
величина, а не статична. 
Всеки човек преработва 
стреса и конфликтите в тези 
4 сфери. Там, където има 
най-много енергия – това 
е вашият защитен меха-
низъм. А там, където има 
най-малко, се корени про-
блем, травма или конфликт. 
Хубаво е да имаме избор 
и повече възможности за 
реакция. 

взаимоотношенията�
– хората са огромен ресурс. 
Ако инвестираме в добри и 
градивни отношения, това 
ще е в наша полза. И не 
е толкова сложно, ако ос-
ъзнаем, че ни движат два 
основни мотива – любов 
и страх. Когато усетите, че 
сте настроени отрицателно 
и деструктивно, потърсете 
страха си и помислете как 
можете да се погрижите за 
него. Дали настоящото Ви 
поведение отговаря на по-
требността Ви от сигурност, 
или ще предизвика тъкмо 
обратното – несигурност. 
Ние сме в постоянно вза-
имодействие със средата, 
в която живеем и е мно-
го важно какви послания 
(вербални или невербални) 
изпращаме в нея, защото 
тя е като огледало и винаги 
(рано или късно) се отразя-
ва върху нас. По този повод 
има и стара българска пого-
ворка: „Каквото повикало, 
такова се обадило.” Защото 
хората в дадено общество 
са като клетките в органи-
зма – неразривно свързани 
и взаимозависими. 
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